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张长森

民间艺术整理、研究工作是文化建设的一项重要内容。作为民族文化先声和极富生

命刀的美的形式，民间艺术体现着民族精神、人民智慧和人类对文明的执着追求与创

造，是文化发展的武库与土嚷。整理、研究、开发和利用民间艺术，有益于继承优秀民

族文化传统，推动文化建设和社会主义精神文明建设，也有益于民间艺术自身的史新改

造、繁荣发展。所以，我感到这部书的编撰出版是很有意义的，愿意就此说几句话。

山点是中华文明重要发祥地之一，产生过灿烂的北辛文化、大汶口文化和龙山丈

化。春秋后，齐鲁文化勃然兴起，以其博大精深的思怒和卓尔不群的品格，成为同时代

中国传统文化的核心。苍茫数千年，山点人民创造丁辉煌的物质丈化和璀碟的精神典

籍，允文允武，是中华文明的骄傲。然而这一切，又极少例外地源自远古Ær陶器具上垛

然闪烁的丈明火花。正是民 I~l 艺术辟括洪荒，才开始丁齐鲁文化的美的征程。数千年

来，齐鲁民间艺术以独特的创造精神、纯朴的表现形式、清新的艺术风格和非凡的工艺

美术、杂技戏曲、音乐舞蹈成就，在齐鲁文化中独树一帜。"黑击，漆，明击，镜，薄如纸，

攻如壳"的龙山黑陶及其前后绚丽多彩的石、陶器物群令人叹为观阜。神秘狞厉的青铜

赛餐，履中蹈和的园林建筑， i远在肃毅的画Ær造像，舒端华美的丝竹弦索，也无不使人

感啃人民智慧的高妙俊选。齐鲁民间艺术反映丁山点地域的历史文化进步，显示丁民族

文化的恢弘气度和深邃底蕴，造就丁山点文化发展的坚实而广大的社会基础，是中华文

化不可多得的财富。发掘、吸收、弘扬并不断丰富这一财富，是新时代文化建设的需

妥，是弘扬齐鲁文化的需要，也是山在文化工作者的历史责任。

这部书正是有鉴于此而组织编写的。近年来，J.J忠民间艺术整理、研究工作，在党

和政府的领导、关心、支持下，坚持丈艺"二为"方向和古为今用、推陈出新方针，做

丁多方努刀，取得丁长足进步。许多同志在具体整理、研究工作中，广积资料，多有心

碍，更兼独立展示齐鲁民间艺术整体风貌的、具有一定规模的、集评介于一体的综录之

籍尚不多见，于是有丁这部书的框架和基本内容。我感到，这部书在三个方面做丁努

刀。第一，以资料介绍为主，兼顾理论探讨或创作、整理工作心得，刀求由点及面尽可

能多地，展示齐鲁民间艺术风貌。第二，融会古今，把齐鲁民间艺术发展看作一个杰出文

化现象丰润玉成的自然过程，刀求在具体艺术介绍中带入历史感从而反映其发展轨迹。

第三，注意吸收齐鲁氏间艺术新成果，关心和反映当前文化建设中齐番民间艺术的新特

点、新变化、新问题，刀求对现实文化工作有所启迪。当然，这是一部不以研究而以展
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示、简评为基本目的的书，许多作者又是文化部门和文化创作生产单位的实际工作者，

体会也许重于科学辩析，断言或者代替续密考据，不准确、不完善的地方很难避免。但

它毕竟提供丁一种探索样式，或可借以见微知著、彰往察来，或可对齐鲁民间艺术整

理、研究以及丈化建设有所禅益，是应该给予鼓励的。

丈化是民族进步的舟坪。社会主义文化建设在民族振兴伟大事业中负有不可替代的

历史责任。民间艺术整理和研究工作有义务担起这个责任。民间艺术整理、研究要在椎

动民间艺术适应时代发展和社会进步土有所建树，尤其妥在椎动民间艺术适应社会主义

市场经济新形势、适应人民群众精神丈化生活新变化、适应两个文明建设新要求等方面

有所建树，让民间艺术为现实和未来造福。这是一个艰苦细致又意义深远的工作。在这

个过程中，我们将造就吏加富于时代气息的鲜活的民间艺术，我们的民间艺术工作者将

更加成熟起来，社会主义丈化事业也会因此而更加生机勃勃。这正是我们所热切企望

的。

1997 年 7 月

序
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The collection and study of folk art plays an important part in cultural construction. Folk 

art , the harbinger of national culture and a vivid form of beauty, reflects the spirit of a nation, 

the wisdom of the people, and mankind's persistent pursuit and creation of civilization. It is 

also the fertile soil for the development of culture. The collection, study, exploration and use 

of folk art will help to carry forward the excellent national culture, to promote cultural con­

struction and socialist spiritual civilization, and also to promote the renewal and prosperity of 

folk art itself. For these reasons, 1 think the publication of this bωk is of great value and l' d 

like to write something for it. 

Shandong is one of the important birthplaces of Chinese civilization. 丁he Beixin Culture, 

the Dawenkou Culture and the Longshan Culture, a11 these splendid cultures emerged in 

Shandong. After the Spring and Autumn Period, Shandong culture got prosperous and it be­

came the core of traditional Chinese culture of that time for its comprehensivenesss and pro偏

foundness and its unique characters. In the past thousands of years, the people in Shandong 

created splendid material culture and books. These culture and books are the pride of Chinese 

civilization. All these, with few exceptions. originated from the civilization on the pottery in 

remote antiquity. It was folk art that initiated Shandong culture. Shandong folk art developed 

into a school of its own in Shandong culture, owing to its unique creativity, simple manefesta伽

tion, fresh styles and out嗡tanding achievements. The black pottery unearthed in Longshan is 

as black as pitch , as shiny as mirrors, as thin as paper, and as hard as shells. 丁he black pot­

tery, as well as the color stonewares and pottery, is acclaimed the acme of perfection. 丁he fe­

rocious bronze Taotie , the symmetric gardens and buildings, the vivid stone reliefs, and the 

beautiful muisc intrument日， a11 these reflected the people's intelligence. Shandong folk art re唰

flects the development of history and culture in Shandong, shows the broadness and pro­

foundness of national culture, and lays a solid social foundation for the development of Shan­

dong culture. 1t is a valuable treasure in the Chinese treasure耐house. It is necessary for cultural 

construction in new times and a job for cultural workers in Shandong to explore, assimilate 

and carry forward this treasure. 

丁his b∞ 
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art made considerable headway. Many comrades have collected a large quantity of materìals 

and gained a lot of experìence ìn collecting and studying folk art. Therefore, the structure and 

the basìc contents of this book came into being. 丁hìs book has three distinguishing features. 

First, it concentrates on the survey of materials, and at the same time takes account of theo幡

retical study, and the experience of creatìon and collectìon. It tries to give a complete pìcture 

of Shandong folk art. Second, it blends the past and the present. It decribes the whole dev­

elopment of Shandong folk art by ìntroducing it in detail. Thìrd, it takes in new achievements 

of Shandong folk art and reflects the new features, changes and problems of Shandong folk 

art in cultural construction today. Certainly, this b∞k takes ìntroduction and review, but not 

theoretical study as its aims. Many writers of this book are from cultural departments , but not 

professional researchers of folk art. Therefore, there is more experience than analysìs, more 

defìnìtion than careful textual critìcism, and it is hard to avoid mistakes. It should be encour翩

aged all the same because it provìdes a form for future study and it is of some help to the col唰

lection and study of Shandong folk art and to cultural construction. 

Culture is the boat for national progress国Socialist cultural construction assumes unre­

placeable hìstoric responsibìlity in the great course of national vìtalization. The collection and 

study of folk art should contribute to social development, especially, to contribute to the adap­

tion of folk art to the new situation of socialist marketing economy, to the new changes of the 

people's 叩irituallife and the demand of the constructions of the two civilìzations. It should 

benifit the present and the future. This is a delicate job of great importance. We wi1l create 

new folk art full of vìvidness and rich flavor of the time. Workers of folk art will be more ma­

ture and socialist cultural establishments wìll be more prosperous. 

luly , 1997 
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